
 رژیم صهیونیستی هزینه اشتباهش 
در حمله به مواضع ایران را پرداخت

دبیر ش��ورای عالی امنی��ت ملی می گوید 
رژیم صهیونیستی با هدف قراردادن مستشاران 
نظامی ایران دچار خطای راهبردی شد و هزینه 
اش��تباهش را نیز پرداخت ک��رد؛ این معادله 
غیرقابل تغییر است. علی شمخانی در گفت وگو 
با تلویزیون الجزیره قطر در پاس��خ به س��والی 
درباره پاسخ ایران به جنایات رژیم صهیونیستی 
در حمله موشکی به مواضع نیروهای ایرانی در 
سوریه، گفت: ایران به دعوت دولت سوریه برای 
مبارزه با تروریس��م در این کشور حضور دارد. 
ما میهمان دولت سوریه هستیم و طبیعتا این 
کش��ور همان گونه که برابر تجاوز به کشورش 
حساس است، در قبال دفاع از مستشاران ایرانی 
حاضر در این کش��ور نیز احس��اس مسؤولیت 
می کن��د. به ط��ور قطع در چارچ��وب معادله 
عنوان شده، هرگونه تعرض و تجاوز مشابهی نیز 
با قاطعیت و ش��دت عمل پاسخ داده می شود.  
وی افزود: رژیم صهیونیستی با هدف قراردادن 
مستشاران نظامی ایران دچار خطای راهبردی 
ش��د و هزینه اش��تباهش را نیز پرداخت کرد؛ 
این معادله غیرقابل تغییر است. او در پاسخ به 
سوالی درباره برجام نیز گفت: به نظر من آمریکا 
یعنی ترامپ در عدم اجرای تعهداتش در برجام 
نقض های مکرر را تکرار و با خروجش از برجام 
آن را دچار فروپاشی کرده است. اگر اروپا قصد 
دارد به برجام حیات تازه ببخشد باید تعهدات 
کاملی را که در برجام به ایران داده شده است  
تضمین کند اما اگر اروپا نتواند یا نخواهد در این 
مسیر گام بردارد، طبیعتا ما نیز تعهدی به تداوم 
حضور در برجام نخواهیم داشت و سیاست های 

مستقل خودمان را دنبال خواهیم کرد.

آمریکا از مشتریان آب سنگین 
خواسته از ایران خرید نکنند

معاون سازمان انرژی اتمی می گوید آمریکا 
به خریداران آب س��نگین ایران نزدیک شده و 
از آنها خواسته از تهران آب سنگین خریداری 
نکنند. بهروز کمالوندی در گفت وگو با فارس، 
با بیان اینکه تاکنون اظهارات مقامات اروپایی 
درباره کار با ایران بعد از برجام مثبت بوده، یادآور 
ش��د: البته مهم این اس��ت که این اظهارات به 
عمل تبدیل شود،  اینکه چقدر ساز وکارها موثر 
واقع شود تا زمانی که بسته پیشنهادی طرف 
اروپایی به ایران ارائه نشود، نمی توان درباره آن 
اظهارنظر قطعی کرد. سخنگوی سازمان انرژی 
اتمی درباره کارخانه آب س��نگین نیز گفت: ما 
بخشی از مازاد آب سنگین تولیدی را فروختیم 
و در حال حاضر مشتری های خوبی داریم، البته 
آمریکایی ها به یکسری مشتری ها نزدیک شده 
و به آنها گفته اند از ایران خرید نکنند ولی هنوز 
مشتری هایی هستند که توجهی به آمریکایی ها 
ندارند. کمالوندی اضافه کرد: چه برجام باش��د 
و چه نباش��د، بازار آب سنگین در دنیا برای ما 
اهمیت دارد و ما ضم��ن تأمین نیاز خودمان، 
بقیه آب سنگین را می توانیم بفروشیم و این در 

برنامه های ما قرار دارد. 

صدور 67 فقره حکم محکومیت 
درباره متهمان آشوب های پاسداران

دادس��تان تهران می گوید تا هفته گذش��ته 
67 حکم درب��اره متهمان آش��وب های خیابان 
پاس��داران صادر شده اس��ت. به گزارش میزان، 
جعفری دولت آبادی در سومین نشست دادستان 
تهران با مدیران مس��ؤول رسانه ها اقدامات قابل 
توجه دادس��رای تهران در مبارزه با متهمان ارز 
را مورد اش��اره ق��رار داد و اعلام ک��رد: در حوزه 
ارز 60 پرونده تش��کیل ش��ده، 180 نفر تحت 
تعقی��ب قرار گرفته ان��د، 2400 حس��اب و 70 
میلیارد تومان از وجوه متهمان توقیف ش��ده و 
برای 13 نفر کیفرخواس��ت صادر ش��ده است. 
جعفری دولت آب��ادی در بی��ان آخرین وضعیت 
پرونده اختلاس در مدیریت اکتش��افات شرکت 
ملی نفت، خاطرنش��ان کرد: در این پرونده 30 
نفر متهم تحت تعقیب قرار گرفته و 70 میلیارد 
تومان از اموال متهمان توقیف شده است. وی با 
اشاره به آخرین وضعیت پرونده اغتشاشات دی  و 
اسفندماه سال 96 اعلام کرد: تا هفته گذشته 67 
حکم درباره متهمان آشوب های خیابان پاسداران 
مبنی بر حبس و مجازات تکمیلی صادر شده و 
همچنین درباره متهمان آشوب های دی ماه 126 
کیفرخواست صادر شده که قریب به 50 درصد 

آنها منجر به صدور حکم شده است.

صادق امامی: هفته گذش��ته، فیلمی 
3 دقیق��ه ای از یک��ی از جلس��ات 
کارشناس��ی مربوط به مف��اد برجام 
در ایران منتش��ر شد که مربوط به 3 
هفته پس از توافق ایران و 1+5 بر سر 
برنامه جامع اقدام مشترک است. در 
این فیلم کوتاه که مربوط به جلس��ه 
ش��ورای راهبردی رواب��ط خارجی با 
موضوع »تبیین برنام��ه جامع اقدام 
مش��ترک )برجام( و بررسی الزامات 
پیش رو« اس��ت، دکتر ف��واد ایزدی، 
از اس��اتید روابط بین الملل دانشگاه 
تهران از محمدجواد ظریف، وزیر امور 
خارجه درباره الزام حقوقی آمریکا به 
برج��ام  با توجه به اظهارات آن زمان 
جان کری مبنی بر اینکه برجام یک 
توافق الزام آور نیس��ت، می پرسد و از 
ظریف می خواهد در این باره توضیح 
دهد. این اس��تاد دانشگاه به اظهارات 
کاندیداهای ریاست جمهوری آمریکا 

و تاکی��د آنها بر پاره کردن برج��ام پس از پیروزی 
در انتخابات اشاره می کند و خواستار پاسخ ظریف 
در این باره می ش��ود. محتوای س��وال ایزدی نشان 
می دهد او نس��بت به عدم پایبندی آمریکا به مفاد 
برجام توسط دولت آینده آمریکا نگرانی داشته است. 
وزیر امور خارجه اما در پاس��خ این اس��تاد دانشگاه 
می گوید آمریکا نمی تواند این کار را بکند. انتش��ار 
 ای��ن فیلم کوتاه ک��ه زمان آن مربوط ب��ه 20 روز
پس از امضای برجام توس��ط ایران و 1+5 است، از 
این جهت مهم اس��ت که نشان می دهد وزیر امور 
 خارجه که عامل اصلی این توافق بوده، به قدری به
ساز و کار بین المللی و شورای امنیت مطمئن بوده 

که هیچ گاه تص��ور نمی کرده 
طرف آمریکای��ی بتواند از این 
توافق خارج ش��ود یا اگر این 
اتفاق بیفتد، هیچ کش��وری با 
آمریکا همراهی نخواهد کرد. 
»وطن ام��روز« برای بررس��ی 
اظه��ارات وزیر ام��ور خارجه 
در این نشس��ت، با دکتر فواد 
ایزدی، استاد روابط بین الملل 
دانشگاه تهران گفت وگو کرده 

است.
***

  آق�ای دکت�ر! در نشس�ت 
رواب�ط  راهب�ردی  ش�ورای 
خارجی، شما یکی از اساتیدی 
بودید ک�ه از وزیر امور خارجه 
سؤال پرسیدید. درباره سؤال 

خودتان بگویید.
ش��ورای روابط خارجی هر هفته جلس��ه دارد. 
یکی از این جلسات درباره برجام بود. این جلسه در 
زمانی بود که توافق صورت گرفته بود. در این جلسه 
فرصتی برای سوال و جواب در نظر گرفته شد. من از 
وزیر امور خارجه سوال کردم با توجه به اینکه آقای 
کری گفته برجام از نظر حقوقی برای آمریکا الزام آور 
نیست و در کمیس��یون روابط خارجی هم، زمانی 
که از او پرسیدند آیا رئیس جمهور بعدی هم ملزم 
به اجرای برجام اس��ت اظهار داشت رئیس جمهور 
بعدی برای اجرای برجام الزامی ندارد و با توجه به 
اینکه برخی کاندیداهای ریاست جمهوری در آمریکا 
صحبت از پاره کردن برجام می کنند، سوال من این 
است: برجام چه الزام اجرایی در دولت بعدی آمریکا 
دارد؟ این س��وال در همان موقعی بود که برخی به 
ما »دلواپس« می گفتن��د. اتفاقا ما دلواپس همین 
وضعیت امروز بودیم. یکی از موارد دلواپسی ما این 
بود که ایران به تعهداتش عمل کند و طرف مقابل 

با تغییر رئیس جمهور زیر میز بزند. این دلواپسی ما 
بود که متاسفانه همین اتفاق هم افتاد.

  و پاسخ آقای ظریف هم قابل تأمل بود!
آقای ظریف در پاس��خ گفت اطمینان می دهد 
چنین اتفاقی نمی افتد زی��را آمریکا چاره ای ندارد 
جز اینک��ه قطعنامه را اجرا کند. این اطمینانی که 
دوس��تان در دولت داشتند بیش از حد قابل قبول 
کارشناس��ی بود. اطمینان و اعتماد داشتند که اگر 
توافق ش��ود آمریکایی ه��ا آن را اجرا می کنند. این 
اظهارات درس��ت در زمانی بود که آمریکایی ها به 
صراحت می گفتند معلوم نیس��ت برج��ام را اجرا 
کنیم. بتازگی »جیک س��الیوان« که در مذاکرات 
و  داش��ت  حض��ور  عم��ان 
مذاکرات ابتدایی با او ش��روع 
موسس��ه  جلس��ه  در  ش��د، 
کارنگ��ی در پاس��خ ب��ه ای��ن 
س��وال ک��ه فک��ر نمی کردید 
سال 2016 انتخابات می شود 
بعدی ممکن  رئیس جمهور  و 
اس��ت برج��ام را اج��را نکند؟ 
ج��واب داد: ما چنین تصوری 
داش��تیم و ب��ه ایرانی ه��ا هم 
گفتیم که اجرای برجام برای 
ما الزام حقوقی ن��دارد. یعنی 
آقای کری این را علنا می گفت 
و سالیوان هم به گفته خودش 
در جلس��ه خصوص��ی با تیم 
مذاکره کننده ایران این مساله 
را گفته اس��ت. مشکلی که ما 
در ایران داش��تیم این بود که 
از ماه ها قبل از توافق، نوعی ذوق زدگی نس��بت به 
توافق وجود داش��ت. زمانی هم که صحبت می شد 
آیا توافق توس��ط رئیس جمهور آمریکا بعدی اجرا 
خواهد ش��د؟ براحتی به م��ا دلواپس می گفتند و 
تاکید می کردند بی جهت دلواپس��ید. آنان مدعی 
بودن��د این نگرانی ه��ا جنبه داخل��ی دارد اما الان 
معل��وم ش��ده در داخ��ل دولت هم بای��د دلواپس 
می بودند. اگر دلواپس��ی دولت در حد قابل قبولی 
بود، الان وضعیت بهتری پی��دا می کردیم. الان ما 
به تعهدات مان عمل کرده ایم و آنها خرش��ان از پل 

گذشته و به ریش ما می خندند.
  در پاس�خ به سوال ش�ما، آقای ظریف می گوید 
اینقدر که ش�ما مطمئنید، من به کسی در آمریکا 

اطمینان ندارم. 
س��وال من ای��ن بود که ب��رآورد کارشناس��ی 
این اس��ت که تا 18 م��اه آینده که موعد انتخابات 
ریاس��ت جمهوری آمریکاست، اوباما به دلیل اینکه 

تواف��ق در دولت خودش انجام ش��ده به آن پایبند 
اس��ت و برجام مشکلی پیدا نمی کند. جواب آقای 
ظریف خیلی خوب اس��ت و می گوید: من به اندازه 
شما مطمئن نیستم اما در جمله بعدی، این جمله 
را خنثی می کند و می گوید: »طرف مقابل چاره ای 
جز اجرای برجام  ندارد«. این تحلیل درستی نبود 
و معلوم ش��د چاره داشته و خارج شد. نظر ما هم 
همین بود زی��را همین دولت اوباما اع��لام کرد از 
نظر حقوقی اج��رای برجام الزام حقوقی ندارد. این 
دلواپسی ما بود ولی آقای ظریف می گفت او چاره ای 
ج��ز اجرا ندارد و اطمینان می ده��م این اتفاق که 
آمریکا زیر میز مذاکره بزند، نمی افتد. اما معلوم شد 

دولت اوباما با این ذهنیت وارد 
برجام شده که هر وقت بخواهد 
چه خودش و چه دولت بعدی 
زیر میز توافق بزند. آن تحلیل 
اشتباه بود. زمانی هم که بحث 
و سوال مطرح می شد، خیلی 

جدی گرفته نمی شد.
  آق�ای ظریف در بخش�ی از 
پاسخ به شما می گوید آمریکا 
نیازمند قطعنامه شورای امنیت 
است و نمی تواند برجام را پاره 
کن�د زیرا مبن�ای مقبولیتش 

نابود می شود.
این حرف اعتماد بیش از 
حد به شورای امنیت را نشان 
می ده��د. الان آمریکایی ه��ا 
ش��ورای امنی��ت را مدیریت 
می کنند. بعضی مواقع ممکن 

اس��ت از دست ش��ان در برود ولی چون حق وتو 
دارن��د نگران��ی از آن ندارند زیرا ه��ر کاری بقیه 
بخواهند بکنند، آمریکا براحتی آن را وتو می کند.

  برای آینده چه باید بکنیم؟
در مباحث کارشناس��ی باید دقت شود. آقای 
ظریف گفتند اعتمادی به هیچ آمریکایی ندارم. 
این خوب اس��ت، منتها هم به آمریکایی ها نباید 
خوشبین بود، هم به نهادهایی مثل سازمان ملل 
و ه��م به این تحلیل که آمری��کا از برجام خارج 
نخواهد ش��د. این تحلیل روز آن زمان دوس��تان 
در وزارت ام��ور خارج��ه بود. در ش��رایط فعلی 
اصلاح کردن درک و تحلیل مان از آمریکا خیلی 
مه��م اس��ت. تجربیاتی که ما با برجام داش��تیم 
نش��ان می دهد باید نگاه مان را نسبت به آمریکا 
و نهادهای بین الملل��ی اصلاح کنیم. اینها درس 
اول اس��ت که چط��ور طرف مقاب��ل را ببینیم و 
او را چطور بشناس��یم. زمان��ی که با این ذهنیت 

ادبیات مان  صحیح حرکت کنی��م، 
اصلاح می شود. در همان جلسه ای 
که ما داشتیم، طرف غربی براحتی 
می توانست به این نتیجه برسد که 
تیم ایرانی پای میز مذاکره اس��ت و 
بع��د متن برجام و کارهای دیگرش 
را براس��اس ذهنی��ت تی��م ایرانی 
تعری��ف کرد. چرا آمری��کا از توافق 
خارج ش��د؟ زیرا آق��ای روحانی به 
آمری��کا ای��ن اطمین��ان را داد که 
طرف ایران��ی با خ��روج آمریکا، از 
برج��ام خ��ارج نمی ش��ود. روز بعد 
از آن ترام��پ از برجام خارج ش��د. 
گزینه مطلوب آمری��کا این بود که 
در برجام نباش��د و همه تحریم ها و 
فشارها بازگردد و ایران همچنان در 
این توافق باشد. آمریکا توافق بهتر 
را می خواهد. یعنی برجام باش��د و 
امتیازاتی در حوزه  های دیگر گرفته 
شود. ما نشان دادیم این امکانپذیر 
است و او هم گزینه خروج را انتخاب کرد. ما باید 
درک و ادبیات بهتری داشته باشیم و تبعات این 
را در ذهن طرف آمریکایی ببینیم. من احس��اس 
می کنم بحث  های سیاسی داخلی و جناحی وارد 
ادبیات سیاس��ت خارجی ما شده و آقای روحانی 
برجام را برای خودش تبدیل به مس��اله حیثیتی 
کرده و نمی تواند نقدی نس��بت ب��ه برجام ارائه 
بده��د. در عم��ل زمانی که برجام مش��کل پیدا 
می کن��د، آن را رفع و رج��وع می کند و می گوید 
آمری��کا مزاحم بود و ما با اروپ��ا ادامه می دهیم. 
این اظهارنظر جنبه پاسخگویی به افکار عمومی 
داخلی را دارد و برای ما س��م اس��ت. معنای این 
س��خن این اس��ت ک��ه ما با 
وجود تحریم ها، محدودیت ها 
و فش��ارها همچنان به برجام 
ادامه می دهی��م و هم چوب 
و هم پی��از را می خوریم. این 
مباحث جناحی در راس��تای 

منافع ملی نیست.
  دول�ت برج�ام را تبدیل به 
موضوعی جناح�ی و محفلی 
کرد و همین باعث ش�د پاسخ 
هر نقدی، اظهارات توهین آمیز 
ای�ن  باش�د.  رئیس جمه�ور 
موض�وع تبع�ات بس�یاری را 
برای کش�ور به همراه داشت و 
امروز ماحصل این نگاه جناحی 
به برجام را مشاهده می کنیم. 
آیا ای�ن نگرانی برای مذاکرات 
ب�ا اروپا درب�اره تضمین ها نیز 

وجود خواهد داشت؟
بله! زیرا بحث »سیاس��ی/ داخلی« ش��ده و به 
همین علت اقداماتی ک��ه باید ایران به عنوان یک 
کش��ور در مقابل طرف آمریکایی داش��ته باش��د، 
بدرستی انجام نمی ش��ود. کاری که رئیس جمهور 
باید بکند این است که بگوید ما طرحی داشتیم و 
اجرا کردیم ولی با مشکلاتی مواجه شد. مشکلات 
هم تقصیر طرف مقابل بود. مردم این را می فهمند. 
مقام معظم رهبری نیز فرمودند با مردم روراس��ت 
باشید و واقعیت  های برجام را بگویید و اشتباهاتش 
را اذعان کنید و بگویی��د درس گرفتیم. مردم هم 
متوجه هستند که دوستان زحمت کشیدند و تلاش 
کردند و ضعف   هایی هم داشتند. بعد این ضعف ها را 
اصلاح کنند تا یک اجماع کشوری ایجاد و اختلافات 
کنار گذاشته ش��ود. ما باید واقعیت ها را آنگونه که 
هست، ببینیم و در مقابل آمریکا موضع گیری کنیم، 

نه در مقابل جناح کناری خودمان.

سیاسی 0 2

اروپا به دنبال اتلاف وقت باشد 
مذاکرات را ادامه نمی دهیم

معاون سیاس��ی وزارت امور خارجه گفت: 
اگر احساس کنیم مذاکرات به سمت فرسایشی 
شدن می رود یا وقت تلف کردن است، طبیعتا 
به مذاکرات ادامه نخواهیم داد. به گزارش خانه 
مل��ت، عب��اس عراقچی در جم��ع خبرنگاران 
درب��اره مذاکره ب��ا اعضای حاض��ر در برجام، 
اظهار داشت: از کشورهای اروپایی خواسته شد 
نس��بت به تامین خواسته های ایران در برجام، 
بدون حضور آمریکا اقدام کنند و پیشنهادات، 
راهکاره��ا و راه حل ه��ای عملیاتی خ��ود را به 
هم��راه تضمین های مربوط به ایران ارائه کنند 
تا بتوانیم تصمیم بگیریم. معاون سیاسی وزارت 
امور خارجه بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
هنوز تصمیم نگرفته آیا در برجام باقی می ماند 
یا خیر و تصمیم گیری در این زمینه منوط به 
مذاکرات چند هفته آینده اس��ت که با اعضای 
حاضر در برجام خواهیم داش��ت. وی در پاسخ 
به این سوال که آیا وزارت خارجه اقدامی برای 
جلوگیری از فرسایشی شدن مذاکرات خواهد 
داشت، افزود: مسلما وزارت امور خارجه منافع 
ملت ایران را در نظر می گیرد و اگر احس��اس 
کنیم مذاکرات به س��مت فرسایش��ی ش��دن 
م��ی رود یا وقت تلف کردن اس��ت، طبیعتا به 
مذاکرات ادامه نخواهیم داد. عراقچی ادامه داد: 
تا زمانی که احساس کنیم مذاکرات در مسیر 
مناسبی حرکت می کند و محدوده زمانی ایران 
را رعایت می کنند، به مذاکرات ادامه می دهیم. 
معاون وزیر امور خارجه در پاسخ به این سوال 
که آیا عدم الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با 
تامین مالی تروریسم و FATF منجر به اتمام 
برجام می ش��ود یا خیر، گفت: این موضوعات 

هیچ ربطی به یکدیگر ندارند.

اتحادیه اروپایی باید بیشتر
با واشنگتن همراهی کند

وزی��ر خارج��ه لهس��تان با 
تکیه بر ادعاهای واش��نگتن 
اروپای��ی  اتحادی��ه  گف��ت 
درب��اره رویک��رد آمریکا در 
قب��ال توافق هس��ته ای باید 
همراهی بیش��تری داشته باشد و نگرانی های 
واشنگتن را در نظر بگیرد. به گزارش رویترز، 
جاکیچ کژاپوتوویژ گفت: اتحادیه اروپایی توجه 
بیشتری به نگرانی های امنیتی آمریکا درباره 
خروج واش��نگتن از توافق هسته ای 2015 با 
ایران داش��ته باش��د. وزیر خارجه لهستان در 
ادامه گفت تهران در حال فش��ار بر اروپاست 
تا یکس��ری اقدامات اقتصادی را برای جبران 
خ��روج آمریکا از توافق هس��ته ای اتخاذ کند. 
وزیر خارجه لهس��تان همچنین گفت ورش��و 
به عنوان یک متحد واش��نگتن هنوز تصمیم 
نگرفته است از این ممنوعیت حمایت کند یا 
خیر. وی ب��ه رویترز گفت: ما باید فکر کنیم، 
هنوز زمان باقی مانده اس��ت. این بدان معنی 
نیس��ت که ما خود را جزئی از جامعه اتحادیه 
اروپایی در این گفت وگوها احساس نمی کنیم. 
م��ا می خواهیم ببینیم باق��ی اعضای اتحادیه 
اروپای��ی چه نظ��ری دارند. رئیس دس��تگاه 
دیپلماسی لهستان همچنین گفت: در جریان 
این رایزنی ها )در اتحادیه اروپایی( ما روی لزوم 
بررسی انگیزه های آمریکا و همراهی بیشتر با 

آنها تاکید خواهیم کرد.

دفاع پمپئو از ادامه رویکرد خصمانه 
آمریکا در قبال ایران

وزی��ر خارجه آمری��کا در ادام��ه اظهارات 
خصمانه اش علیه کش��ورمان، از اس��تراتژی 
کش��ورش در قب��ال ایران دفاع ک��رد و گفت 
هدفش ایجاد اجماع جهانی علیه تهران است. 
مایک پمپئو که بتازگی طرح جدید واشنگتن 
برای مقابله با ایران را تش��ریح کرده است، با 
انتش��ار پیامی در صفحه توئیتر خود به دفاع 
از ادام��ه رویک��رد خصمانه آمری��کا در قبال 
کشورمان پرداخت. وی در این توئیت نوشت: 
اس��تراتژی ما درباره ایران این اس��ت که یک 
اجم��اع جهانی ایجاد کنیم که به  س��ادگی از 
ایران می خواهد آنچه ما از هر کش��ور دیگری 
می خواهیم را انجام دهد و همانند یک کشور 
نرم��ال رفتار کند. وزی��ر خارجه آمریکا هفته 
گذش��ته در تش��ریح طرح به اصطلاح جدید 
خود ب��رای مقابله با ایران به تک��رار ادعاهای 
خصمانه و بی اساس واشنگتن علیه کشورمان 
پرداخت و در سخنان ضدایرانی اش فهرستی از 
12 اقدامی را که ایران باید انجام دهد، ارائه داد 
که شامل شفافیت برنامه هسته ای، دسترسی 
آژان��س بین الملل��ی ان��رژی اتمی ب��ه تمام 
تاسیسات ایران و همچنین آزادی شهروندان 

آمریکایی زندانی در ایران است.

گفت وگوی »وطن امروز« با دکتر فؤاد ایزدی، استاد دانشگاهی که ویدئوی معروف پرسش و پاسخ 3 سال قبل اواخبار
با محمدجواد ظریف درباره خروج آمریکا از برجام، در شبکه  های اجتماعی دست به دست می شود

نگران وضعیت امروز بودیم

اخبار
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می گوید  قوه قضائیه  سخنگوی 
و به کارگیریمدیرانی  استخدام 
ک��ه خانواده  های آنان در خارج کش��ور زندگی 
می کنن��د بلامان��ع اس��ت ام��ا دس��تگاه  های 
امنیت��ی باید مراق��ب خانواده این وزرا باش��ند. 
ب��ه گ��زارش خب�رگ�زاری ه��ا، حجت الاس��لام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای دیروز در 
یکصدوبیست وهفتمین نشست خبری با اهالی 
رسانه در پاسخ به سوالی مبنی بر انتشار جزئیات 
جدید از مدیران دوتابعیتی توسط هیأت تحقیق 
و تفحص و اینکه گفته ش��ده فردی وجود دارد 
ک��ه اگر پرون��ده دوتابعیتی بودن او رس��یدگی 
شود، مشکل دوتابعیتی ها حل می شود اما وزیر 
اطلاعات ب��از هم گفته مدیر دوتابعیتی نداریم، 
اظهار کرد: گزارشی که در مجلس قرائت شده، 
هنوز رسما به دادستانی کل کشور نیامده است 
چون گزارشاتی که در مجلس قرائت می شود تا 
به قوه قضائیه برس��د، زمان می برد. مثلًا تحقیق 
و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان که برای 
مدتی پیش بود، بتازگی آمده اس��ت. وی اضافه 
کرد: البته دادس��تانی کل کش��ور قبلًا خودش 

م��واردی را دنبال می کرد و 
وزارت اطلاع��ات اعلام کرد 
اینها قبلًا دوتابعیتی بوده اند 
وزارت  نیس��تند.  الان  و 
اطلاع��ات آن موقع مدعی 
 ب��ود دوتابعیتی ای ک�ه الان

مدیر باش��د، نداریم. نامه هایی بین دادس��تانی 
کل و وزارت اطلاع��ات رد و بدل ش��د. مواردی 
مش��خص ش��د که اینها را به صورت مشاور به 
کار گرفتند. در قان��ون آمده که فرد دوتابعیتی 
نمی تواند مستخدم دولت شود. فرد دوتابعیتی 
که مش��اور است، استخدام رسمی نیست اما در 
لفظ مستخدم است. سخنگوی قوه قضائیه گفت: 
خ��ود اعضای هیأت تحقیق و تفحص هم قبول 
کردند این خلأ در قانون وجود دارد و قرار ش��د 
قانون اصلاح شود. ما کسانی در بانک مرکزی و 
برخی وزارتخانه ها داشتیم که استخدام رسمی 

نبودند ام��ا دوتابعیتی و به 
عن��وان مش��اور بودن��د که 
ش��نیدم ای��ن اف��راد را بعد 
از ای��ن قضایا ع��زل کردند. 
دارای  اف��راد  درب��اره  وی 
گرین کارت نی��ز اظهار کرد: 
کسانی که گرین کارت داشته باشند، الان داریم 
که اینها دوتابعیتی نیستند اما گرین کارت دارند. 
این هم یک خلأ قانونی است. اینکه در گزارش 
تحقیق و تفحص اینها را با دوتابعیتی ها یکسان 
دیدند یا خیر، الان اطلاع ندارم. محس��نی اژه ای 
درباره به کارگیری افراد بویژه وزرایی که خانواده 
آنها خارج کش��ور س��کونت دارن��د، گفت: منع 
قانونی نداریم اما باید مورد توجه دس��تگاه های 

اطلاعاتی باشد.
کلانتری در حیطه کاری خود حرف بزند ■

سخنگوی  محس��نی اژه ای،  حجت الاس��لام 

قوه قضائی��ه در ادامه نشس��ت خب��ری با اهالی 
رس��انه درباره اظهارات عیسی کلانتری، معاون 
رئیس جمهور و رئیس س��ازمان محیط زیس��ت 
مبنی ب��ر اینکه اته��ام کاوه مدنی جاسوس��ی 
نیس��ت، گفت: آقای کلانت��ری یا هرکس دیگر 
که اطلاع ندارد نمی تواند اظهارنظر صحیح کند 
و دادس��تان تهران هم پاس��خ ایشان را داد. وی 
افزود: هرکس در حیطه کاری خود صحبت کند 
بهتر است. محسنی اژه ای گفت: گفتند این افراد 
بزودی آزاد می ش��وند؛ از چه کس��ی شنیده        اید 
و نقل قول از چه کس��ی می کنید؟ س��خنگوی 
قوه قضائیه ادام��ه داد: چنین حرف   هایی جایی 
ندارد و گاهی این ش��ائبه پیش می        آید که نکند 
از زیر س��وال رفتن خودش��ان نگران هس��تند. 
ای��ن مقام عالی قضایی همچنین درباره آخرین 
وضعیت شناس��ایی اموال خ��اوری اظهار کرد: 
حکم این پرونده غیابی بود که قطعی شد. اموال 
ایش��ان از همان ابتدا توقیف شد و هم خودش 
و هم بس��تگان درجه ی��ک وی ممنوع المعامله 
ش��دند. مردم هم اگر اطلاع��ی از اموال خاوری 

دارند، خبر دهند تا بررسی شود.

سخنگوی قوه قضائیه:

دوتابعیتی ها در بانک مرکزی مشاور بوده اند
قضا

مش�کلی که ما در ایران داشتیم این 
بود که از ماه ه�ا قبل از توافق، نوعی 
ذوق زدگی نس�بت به تواف�ق وجود 
داشت. زمانی هم که صحبت می شد 
آیا توافق توسط رئیس جمهور بعدی 
آمریکا اجرا خواهد شد؟ براحتی به ما 
دلواپس می گفتند و تاکید می کردند 
بی جهت دلواپسید. آنان مدعی بودند 
این نگرانی ها جنبه داخل�ی دارد اما 
الان معلوم ش�ده در داخل دولت هم 
باید دلواپس می بودند. اگر دلواپسی 
دول�ت در حد قابل قبول�ی بود، الان 
وضعیت بهتری پیدا می کردیم. الان 
ما ب�ه تعهدات مان عم�ل کرده ایم و 
آنها خرشان از پل گذشته و به ریش 

ما می خندند

بحث  های سیاس�ی داخلی و جناحی 
وارد ادبی�ات سیاس�ت خارج�ی ما 
ش�ده و آقای روحانی برج�ام را برای 
خ�ودش تبدیل به مس�اله حیثیتی 
ک�رده و نمی توان�د نقدی نس�بت به 
برج�ام ارائ�ه بدهد. در عم�ل زمانی 
که برجام مش�کل پی�دا می کند، آن 
را رف�ع و رجوع می کن�د و می گوید 
آمریکا مزاحم بود و ما ب�ا اروپا ادامه 
می دهیم. این اظهارنظر برای ما س�م 
است. معنای این سخن این است که 
ما ب�ا وجود تحریم ه�ا، محدودیت ها 
و فش�ارها همچنان به برج�ام ادامه 
می دهی�م و ه�م چوب و ه�م پیاز را 
می خوری�م. این مباح�ث جناحی در 

راستای منافع ملی نیست


